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شیوا   نوروزی

فصل نقل وانتقالات، بهار دلالان فوتبال
معضل جدیدی نیس��ت و تا بوده دلالان و کارچاق کن ها بیش��ترین 
سود را از فوتبال بی دروپیکر ایران برده و می برند. هیچ کس هم عین 
خیالش نیست و همه هم برای شان عادی شده بودجه دولتی تیم ها 
به جیب عده ای معلوم الح��ال برود. بازیکن راضی ، باش��گاه راضی  و 

فدراسیون هم راضی.
ش��روع فصل نقل وانتقالات، بهار دلالان فوتبال اس��ت. آنها یک سال 
انتظار می کش��ند، برنامه ریزی می کنند و افراد مدنظر را در آب نمک 
نگه می دارند تا در عرض چند هفت��ه میلیاردها تومان به جیب بزنند و 
به ریش همه بخندند. عده ای که مدیران، مربیان و بازیکنان خوب آنها 
را می شناسند و از سیستم کاری شان باخبر هستند، همه ساله برای پر 
کردن حساب های شان بسیج می شوند تا رقم دستمزدها چند برابر شود. 
امسال اما کار را به جایی رسانده اند که میلیارد هم برای برخی بازیکنان 
در حد پول خرد است و گرفتن دستمزد 15، 20 میلیاردی را حق مسلم 
خود می دانند. به همین سادگی کف نرخ را به چند میلیارد می رسانند 
و این رقم ش��امل حال یک بازیکن بی کیفیت و ناشناخته هم می شود. 
فعالان عرصه دلالی کارش��ان آنقدر رونق دارد که ب��رای قالب کردن 
بازیکنان مدنظر هزار و یک ترفند به کار می برند، از بازارگرمی و مذاکره 
همزمان با چند تیم بگیر تا فروش بازیکن به صورت پکیجی، یعنی فلان 
بازیکن مطرح تنها در صورتی با تیم پرطرفدار قرارداد می بندد که چند 
نفر دیگر نیز با ش��رایط خوب راهی همان تیم ش��وند، وگرنه خبری از 
انتقال بزرگ نخواهد بود. خیال نکنید که همه پول هم به جیب بازیکن 
و مربی می رود، نه؛ دلالان آنقدر کارکشته هستند که بتوانند سهم خوبی 
از قرارداد چندین میلیاردی بازیکنان را به جیب بزنند و همزمان درصد 

خوبی هم از باشگاه مربوطه بگیرند. 
این سیستم نقل و انتقالات فوتبال ماست و کسی نیست که تاکنون در 
موردش چیزی نشنیده باش��د. فقط هر سال که این بازار داغ می شود، 
عده ای فریاد وااسفا س��ر می دهند که چرا نشسته اید و عده ای در حال 
دلالی هستند! یکی حرف از نظارت می زند و یکی هم بحث تعیین سقف 
قرارداد را مطرح می کند. در آخر اما آب از آب تکان نمی خورد و فصل 

نقل و انتقالات تمام می شود! 
در واقع همان ها که ش��یون و ناله می کنند خودش��ان سهم مهمی در 
میدان دادن به چپاولگران دارند، چراکه فصل بیس��ت و دوم لیگ برتر 
به زودی آغاز خواهد ش��د و بیش از دو دهه فرصت داش��تند تا قدمی 
در جهت قطع دس��ت غارتگران فوتبالی بردارند، ول��ی تا امروز قدمی 
برداشته نشده است و این یعنی اینکه مدیران، فدراسیون، سازمان لیگ 
و همه مسئولان مرتبط این موضوع را به صورت یک واقعیت در فوتبال 
پذیرفته  اند و به آن تن داده اند. ولی مردم و رسانه ها همچنان امیدوارند 
شاید دلسوزی پیدا شود و کار مثبتی انجام دهد. وقتی می دانیم همه 
باشگاه های ما دولتی و صنعتی هستند و مستقیم و غیرمستقیم بودجه 
هنگفت شان از بیت المال تأمین می ش��ود، چطور می توانیم بی تفاوت 

باشیم و سکوت کنیم؟ 
در شرایط سخت اقتصادی، هواداری که با حداقل درآمد گذران زندگی 
می کند یا اصلًا درآمدی ندارد، چرا بای��د از اینکه تیم محبوبش برای 
خرید یک بازیکن معمولی یا حتی بی کیفیت بیش از 20، 30 میلیارد 
هزینه کرده، خوشحال شود؟ اگر این پول ها در بخش های دیگر صرف 
شود، مطمئناً درآمد حداقلی هزاران کارگر، کارمند و معلم زحمتکش 

تأمین خواهد شد.

ناظر و داوران زن هندبال آسیایی شدند

ناظر فنی و کوب��ل داوری ایرانی در مس��ابقات هندبال قهرمانی 
جوانان آسیا حضور پیدا می کنند. میترا نوری به عنوان ناظر فنی 
و مژگان حسن زاده و مرضیه قفلی به عنوان کوبل داوری از ایران 
عازم مسابقات قهرمانی جوانان آسیا شدند. این رقابت ها از فردا تا 

دوم مردادماه به میزبانی بحرین برگزار می شود.

رادیو ورزش بانوان شنبه افتتاح می شود
مراس��م افتتاحیه کانال رادیویی ورزش بانوان با همکاری وزارت 
ورزش و جوانان روز شنبه با حضور مقامات مختلف این وزارتخانه 
و سازمان صداوسیما برگزار می شود. این کانال با رویکرد توجه به 
عملکرد بانوان ورزش��کار در میادین داخلی و بین المللی، پخش 
اخبار مسابقات ورزشی، معرفی قهرمانان به مردم و مطالبه گری 

در حوزه ورزش قهرمانی و همگانی شروع به کار می کند.

اردوی تیم والیبال بانوان در بلغارستان
تیم ملی والیبال زنان ایران خود را برای حضور در جام کنفدراسیون 
آسیا و بازی های همبستگی کشورهای اسلامی آماده می کند. این 
تیم برای آمادگی بیشتر در بلغارستان اردو زده و سه دیدار دوستانه 
با تیم ملی زیر 20 سال این کشور انجام می دهد. شاگردان الساندرا 

کمپدلی اولین دیدار دوستانه شان را امروز برگزار می کنند.

دنیا حیدری 

چند سالی بود که به دلیل شیوع کرونا، بس��اط برپایی اردوهای خارجی 
تقریباً برچیده شده بود و تیم ها برای آماده سازی قبل از فصل به اردوهای 
داخلی اکتفا می کردند، اما با کمرنگ شدن این اپیدمی، بار دیگر فیل آقایان 
یاد هندوستان کرده و برگزاری اردوهای خارجی گزینه اولی است که برای 

آماده سازی پیش فصل به ذهن شان خطور می کند.
برگزاری اردوهای خارجی و دیدارهای تدارکاتی قبل از شروع هر فصل و 
همچنین در تعطیلات بین دو نیم فصل اتفاق مرسومی است که در تمام 
کشورهای دنیا می توان مشاهده کرد، اما تفاوت عمده این روند مرسوم در 
دنیا با فوتبال ایران در دست درازی به جیب بیت المال توسط تیم هایی است 
که عمدتاً دولتی هستند و البته عدم انتخاب درستی که به دلال بازی ها در 
این زمینه برمی گردد. تیم های کوچک و بزرگ دنیا اگر کمپی را در خارج از 
مرزهای خود برای برپایی اردوهای تدارکاتی برمی گزینند در گام نخست 
تمام جوانب آن را بررسی می کنند که شرایط کمپ با شرایط بازیکنان و 
فصلی که قرار است لیگ را در آن آغاز کنند همخوانی داشته باشد. از سوی 
دیگر، هزینه این اردوها را یا عمدتاً اسپانسرهای آنها متقبل می شوند یا از 

جیب خود باشگاه می رود، نه جیب مردم!
     

خروج ارز از کشور و بجا ماندن هزینه های هنگفت در شرایط بغرنج اقتصادی 
امروز هیچ توجیه منطقی و حتی فنی ندارد، خصوصاً که عکس های ارسالی 
از این اردوها همواره نشانگر انتخاب هایی بدتر از بد بوده است. با این وجود در 
شرایطی که شورای برون مرزی در بسیاری از مواقع با در نظر گرفتن شرایط 
اقتصادی نابسامان کشور و هزینه های هنگفت، مانع از اعزام تیم های ورزشی 
به مسابقات مختلف می شود، تیم های باشگاهی فوتبال به سادگی هرچه 
تمام تر برای برپایی اردوهایی که عمدتاً تفریحی است تا برای آماده سازی، 
موفق به دریافت مجوز خروج از کشور می شوند. استقلال و فولاد، نخستین 
تیم هایی هس��تند که س��از برپایی اردوهای خارجی را ک��وک کرده اند و 
برنامه های خود را نیز برای س��پری ک��ردن دوران آماده س��ازی در ترکیه 
ریخته اند، بی آنکه توجهی به هزینه بالای برپایی این اردوها داشته باشند. 
اردوهایی که با هزینه هایی بسیار مقرون به صرفه تر می توان در کردان یا دیگر 

شهرهایی که به لحاظ امکانات  شرایط مناسبی دارند برگزار کرد.
     

اگرچه نمی توان از اهمال کاری مس��ئولان طی این سال ها در خصوص 
مهیا کردن فضاهای مناسب جهت برپایی اردوهای تمرینی در شهرهای 
مختلف ایران چشم پوشی کرد، اما نمی توان این مهم را هم نادیده گرفت 
که شهرهایی هم هستند که طی سال های اخیر توانسته اند در این زمینه 
پیشرفتی چشمگیر داشته باشند. برای نمونه کردان که طی چند سال 
اخیر یکی از انتخاب های تیم های ورزشی بوده، به واسطه همین توجهات 
کمپ های مناسبی را برپا کرده که می تواند ضمن کاهش فاحش هزینه 
برپایی اردوهای پیش فصل از خروج ارز نیز جلوگیری کند یا کوهس��ار 
البرز با هزارو200متر ارتفاع از سطح دریا، با این وجود اردوهای خارجی 

هم فال است و هم تماشا! 
در کنار این مس��ئله، حق دلالی هایی که در این  زمینه رد و بدل می شود 
نیز بهانه خوبی است برای بس��تن چمدان برای برپایی اردوهای خارجی! 
اردوهایی که اگر با در نظر گرفتن تمامی جوانب در شرایط مناسبی برگزار 
شود و بازدهی خوبی داشته باش��د، به رغم هزینه های هنگفت بجا مانده از 
آن می توان به شکلی توجیهش کرد، اما آمار نشان می دهد کمتر باشگاهی 
نتیجه قابل قبولی از برپایی اردوهای برون مرزی گرفته است. اردوهایی که 
بعد از جابه جایی مربیان و بازیکنان، تحفه نان و آب داری برای دلال هاست.

     
البته استقلال و فولاد تنها تیم هایی نیستند که برای سپری کردن دوران 
آماده سازی خود عزم س��فر و خروج از کشور کرده اند و طی روزهای آتی 
بی شک نام باشگاه های بس��یاری را در این راستا خواهیم شنید. اما نکته 
جالب در این خصوص اظهارنظر سرخپوشان است که مدعی شد ه اند به 
دلیل عدم یافتن اسپانسر مناسب، قید اردوی خارجی را زده اند. هرچند 
این تیم هنوز برای برپایی اردوی خارجی زمان دارد. در نهایت تمام این ها 
در حالی اتفاق می افتد که وزارت ورزش اعلام کرده برپایی اردوی خارجی 

ممنوع است.

 ریخت و پاش اردوهای خارجی
با پول مردم

سرمایه گذاری چلسی در خط حمله
تاد بوهل��ی، رئیس جدید چلس��ی با وعده 
سرمایه گذاری گسترده در فوتبال و خارج 
از فوتبال پا به عرصه باشگاهداری در لیگ 
جزیره گذاشت. کنسرسیوم بوهلی با حضور 
فعال در فصل نقل وانتقالات ب��ه هواداران 
آبی های لندنی اطمینان داده فصل خوبی 
در انتظار تیم محبوب آنها خواهد بود. رفتن 
روملو لوکاکو ب��ه اینتر اتف��اق خوبی برای 
چلسی نبود، اما قطعی شدن پیوستن رحیم 
استرلینگ تا حدی آن را جبران می کند. با 
اینکه چند بازیکن تیم در تیررس رقبا هس��تند و چند نفری برای جدایی 
تلاش می کنند، اما باشگاه قصد دارد خواسته های توماس توخل را تا حد 
ممکن برآورده کند. گفته می شود سرمربی بیشتر از همه روی خرید مهاجم 
سرشناس تأکید دارد، به همین  خاطر بحث کریس رونالدو نیز مطرح شده 
است. خط حمله چلسی فصل پیش عملکرد خوبی نداشت؛ لوکاکو که با 
بازی  قرارداد نجومی 97/5 میلیون پوند به لندن آمده بود فقط 15 گل در44 
زد و با اظهارنظرهایش تیم را نیز به حاشیه کشاند، اما او تنها بازیکن ضعیف 
تیم نبود، بلکه کریستین پولیسیچ، ورنر،  حکیم زیاش و هودسون اودوی 
هم جمعاً 15 گل برای تیم شان زدند. تلاش برای خرید نیمار و همچنین 
کریس رونالدوی ناراضی نیز جزئی از این برنامه اس��ت. منتها فعلًا باشگاه 
تمرکزش را روی نهایی کردن قرارداد استرلینگ و سایر گزینه ها گذاشته 
است. توخل امیدوار است در فصل تابستان با تکیه بر بودجه ای که بوهلی 
برای تیم در نظر گرفته، چلسی را برای فصل پیش رو متحول کند و رحیم 
اس��ترلینگ اولین خرید بزرگ مالک جدید خواهد ب��ود. البته مهاجمان 
نمی توانند همه تیم  را پر کنند، چراکه در عین حال سرمربی باید حواسش 
به خط دفاع و هافبک ها نیز باشد. آنتونیو رودیگر و آندرآس کریستنسن به 
عنوان بازیکن آزاد تیم را ترک کرده اند. تیاگو سیلوا، تروه چالوبا و مالانگ 
سار هم از لندن رفته اند و کاپیتان سزار آزپیلیکوئتا و مارکوس آلونسو نیز در 
تیررس بارسلونا هستند. برای جمع وجور کردن تیم در فصل  پیش رو، مالک 
امریکایی و همچنین توخل کار سختی در پیش دارند، به ویژه که نام چلسی 

به عنوان یکی از تیم های خواهان رونالدو مطرح شده است. 
مترجم شیوا نوروزی

جو  شرد 

 اسکای اسپورتس

بازیانتقامیباقزاقها

 سوریه 

در کاپ آسیا حریف 

بسکتبال ایران نشد

تیم ملی بسکتبال کش��ورمان رقابت های کاپ آس��یا را با پیروزی 
80 بر 67 مقابل سوریه  ش��روع کرد. در دومین روز از این رقابت ها، 
ملی پوشان ایران برابر س��وریه صف آرایی کردند و همانند دو بازی 
گذشته حریف را شکست دادند. تیم ارمغانی دیروز هماهنگ تر و منسجم تر از بازی های قبلی ظاهر 
شد. به نظر می رسد کادرفنی بیش از پیش به ضعف های تیم اشراف پیدا کرده و توانسته برای غلبه 
بر آنها راه حل مناسبی پیدا کند. تیم ملی در چند ماه گذشته دو بار در جریان انتخابی جام جهانی 
با سوریه بازی کرده و دو برد به دست آورده بود و این بار در کاپ آسیا دیداری تکراری انجام داد و با 
ارائه بازی برتر برابر سوریه هت تریک کرد. شروع خوب از سوی سفیدپوشان نوید یک بازی خوب را 
می داد. کاپیتان حدادی، جمشیدی، یخچالی، ارسلان کاظمی و سایرین از همان ابتدا برتری شان 
را به حریف دیکته کردند و با گرفتن امتیازهای متوالی اختلاف بیشتر شد. البته در دقایقی سوری ها 
تمام تلاش شان را به کار گرفتند و فاصله را به حداقل رساندند تا جایی که کوارتر نخست با برد 22 
بر 18 ایران تمام شد. در کوارتر دوم نیز شاهد حملات موفق و استفاده از موقعیت ها بودیم تا به این 

ترتیب نیمه اول 44 بر 38 به سود کشورمان به پایان برسد. 
شروع نیمه دوم با تشدید حملات ایران همراه بود تا جایی که در کوارتر سوم و چهارم به دستور 
کادرفنی حریف بیش از پیش تحت فشار قرار گرفت. دفاع تیمی خوب و حملات هدفمند باعث 
شد اولین برد ما در کاپ آس��یا 2022 با 13امتیاز اختلاف ثبت ش��ود. بهنام یخچالی با کسب 
امتیاز، چهار ریباند، چهار پاس گل و س��ه توپ ربایی با تاثیرگذاری 34 بهترین بازیکن این   31
دیدار لقب گرفت. تیم کش��ورمان که در گروه C  رقابت ها قرار گرفته، فردا صبح )8:30( بازی 
س��ختی با قزاقس��تان دارد. ملی پوش��ان ایران هر دو بازی قبلی خود برابر این تیم در انتخابی 
جام جهانی را با شکست پش��ت سر گذاش��ته اند. قزاق ها در هر دو دیدار نسبت به تیم ما برتری 
زیادی داشتند و باید دید تیم ملی در کاپ آسیا می تواند انتقام این شکست ها را بگیرد یا نه. سعید 
ارمغانی، سرمربی تیم ملی پس از بازی با س��وریه، ضمن ابراز رضایت از عملکرد شاگردانش به 
دیدار سخت با قزاقستان اشاره کرد: »بازی اول در هر تورنمنتی سخت است. سوریه با تغییرات 
دفاعی که مدام انجام می داد، کار ما را در حمله سخت کرده بود. ما اعتقاد داریم اگر دفاع خوبی 
داشته باشیم، حملاتمان هم قوی می شود. سوریه تیمی است که باهوش بسکتبال بازی می کند، 
اما در مجموع توپ و میدان در اختیار ما بود. دو هفته قبل با قزاقس��تان بازی کردیم و شکست 
خوردیم، اما در مسابقه فردا می خواهیم انتقام آن دو باخت را بگیریم. قزاق ها تیم خوبی دارند، 

اما اگر ما نبض بازی را در اختیار بگیریم، می توانیم برنده شویم.«

اشرف رامین
   خبر

سرمربی جدید استقلال کارش را در این تیم شروع 
کرده و از همان روز نخست تمرینات به بازیکنانش 
نشان داده که با کسی شوخی ندارد. ریکاردو ساپینتو 
حتی قبل از ش�روع رس�می تمرین�ات پیش فصل 
به بازیکنانش برنامه داده بود تا در خانه یا باش�گاه 
تمرینات شان را استارت بزنند. حالا که چند روزی از 
آغاز اردو می گذرد، مرد پرتغالی همچنان با جدیت 
سر تمرینات حاضر می شود و با چهره برافروخته و 
قدری عصبانی اش�تباهات را به شاگردانش گوشزد 
می کند. آبی ها به زودی در ترکی�ه اردو خواهند زد 
و به نظر می رسد برخلاف همیش�ه این سرمربی در 
اردوی خارجی اجازه وقت تلف کردن به بازیکنانش 
را ندهد. باید منتظر ماند و ژست های خاص ساپینتو 

در جریان بازی های لیگ را تماشا کرد.

جدیت کاری ساپینتو
قاب

ب�ا گذش�ت چن�د روز از تصمیم کمیت�ه فنی 
فدراس�یون فوتبال در خصوص عدم صلاحیت 
فن�ی دراگان اس�کوچیچ، س�رمربی تیم ملی 
ب�رای نشس�تن روی نیمکت این تی�م در جام 
جهان�ی، فضای غبار آل�ود حاکم ب�ر فوتبال به 
شکلی است که هیچ کس به درستی نمی تواند 
بگوی�د چ�ه اتفاق�ی در ش�رف وقوع اس�ت.

تنها نکته روشن در ماجرای اس��کوچیچ، انتقادها 
و زیر س��ؤال بردن های همه جانبه و متحد تصمیم 
کمیته فنی فدراسیون از سوی رس��انه ها، مردم و 
علاقه مندان به فوتبال و تیم ملی است تا جایی که 
فدراسیون نشینان مجبور ش��دند به صورت کاملًا 
دستپاچه جلسه ای را با سرمربی عزل شده برگزار 
کنن��د و نظرات او را بش��نوند! جلس��ه ای که عصر 
سه ش��نبه برگزار و در نهایت اسکوچیچ با لبخند از 
آن خارج شد و هیئت رئیسه هم با صدور چند خط 
بیانیه، نه تنها چیزی را روش��ن نکرد که بر ابهانات 

هم افزود. 
در متن این بیانیه آمده بود: »اعضای هیئت رئیسه 
به  هم��راه دبی��رکل فدراس��یون در ای��ن دیدار 
نقطه نظرات و نگرانی ه��ای موجود در خصوص 
شرایط تیم ملی را در گفت وگو با دراگان اسکوچیچ 
مطرح کردند. سرمربی تیم ملی فوتبال ایران نیز 
در این جلس��ه توضیحاتی پیرام��ون اتفاقات و 
موضوعات مطرح شده و همچنین سؤالات اعضای 
هیئت رئیسه ارائه داد. پس از توضیحات اسکوچیچ 
مقرر شد اعضای هیئت رئیسه فدراسیون فوتبال 
در نشست دیگری پیرامون شرایط و برنامه های 

تیم ملی تصمیم گیری کنند.«

جالب اینجاست که حالا اعضای دو طرف به جان 
هم افتاده اند و علی��ه هم ح��رف می زنند. هیئت 
رئیس��ه تصمیم کمیته فنی را زیر سؤال می برد و 
کمیته فنی با دفاع از تصمیم خود هیئت رئیس��ه 
را ملزم به اجرای آن می داند. تصور چنین فضایی، 
آن هم در فاصله چهار ماه مانده به جام جهانی هم 
وحشتناک است، چه برسد به اینکه فوتبال ایران 
به واس��طه دخالت های بی جای غیرمتخصصین و 
زیاده خواهی چند بازیکن تازه به دوران رسیده حالا 

دقیقاً در وسط این بحران قرار دارد.
از همه اینها بدت��ر اینکه ح��الا از رهبری هزینه 
می کنند و خود را ه��وادار مربی داخلی نش��ان 
می دهن��د و با ای��ن بهانه می خواهند س��رمربی 
موفق تیم ملی را تغییر دهند، غافل از اینکه تنها 
برای کشور هزینه سازی می کنند. یکی هم پیدا 
نمی ش��ود که بپرس��د آن زمان که ویلموتس را 
آوردید، چرا به فکر فرمایشات رهبری در خصوص 

استفاده از مربی ایرانی نبودید!
احسان اصولی، س��خنگوی فدراس��یون فوتبال 
بعد از جلسه روز سه شنبه با اس��کوچیچ با انتقاد 
از کمیته فنی فدراس��یون گفت: »دوس��تان در 
کمیته فنی یک موضوع حرفه ای و روال را رعایت 
نکردند. پس از آن که موضوع را دنبال کردیم، گویا 
اطلاع و علمی نسبت به این موضوع نداشتند. باید 
نقطه نظ��رات و جمع بندی م��ا در کمیته فنی به 
 عنوان نظر مشورتی، فنی و کارشناسی با سرپرست 
فدراسیون مکاتبه شود و به هیئت رئیسه بیاید و 
رسانه ای شدن آن درس��ت نبود. امروز هم اذعان 
کردند که نس��بت به این موضوع، اشتباه صورت 

گرفته و فضای جامعه و رسانه ها ملتهب شده است. 
اکنون هم بهتر است گمانه زنی نشود تا خادمین 
مردم در هیئت رئیس��ه فدراسیون فوتبال به یک 
تصمیم صحیح، درست و قابل دفاع برسند. در این 
زمینه هیئت رئیسه تصمیم گیرنده است و مسیر 
درست و منطقی را طی می کند. امیدوارم در یک 
شرایط خوب و ایده آل تصمیم اتخاذ شود و پس از 

آن بنده در خدمت خواهم بود.«
اصغر مدیرروستا، عضو کمیته فنی هم در پاسخ به 
اصولی گفت: »ایشان باید برگردد به عقب و ببیند 
چه اتفاقی رخ داده و بعد ببیند کمیته فنی حرفه ای 
عمل کرده است یا خیر. نمی خواهیم موضوع را باز 
کنیم، فقط آقای اصولی به چند روز قبل و جلساتی 
که برگزار شده، برگردد و ببیند کمیته فنی حرفه ای 
عمل کرده یا خیر. اگر در جریان نیستند از اعضای 
دیگر سؤال کنند. این صحیح نیست که کمیته فنی 
را جلو بیندازند و پش��ت آن پنهان ش��وند و بعد از 

تصمیم گرفته شده اظهارنظر کنند.«
در چنی��ن فضای��ی حس��ن کامرانی ف��ر دبیرکل 
فدراس��یون فوتبال و محمدجواد پاینده مسئول 
روابط عمومی فدراس��یون هم اع��لام کردند که 
برکناری اسکوچیچ هنوز قطعی نیست. این همه 
تناقض و این همه ضد و نقیض گویی را به طور حتم 
در هیچ کجای دنیا نمی توان دید. فوتبال ملی دچار 
سرگیجه ای شده که ادامه آن حتماً و بدون شک به 

زمین خوردن و نابودی آن منجر خواهد شد.
هیئت رئیسه فدراسیون در جلسه با سرمربی تیم 
ملی صراحتاً عنوان کرده کمیته فنی تصمیم گیرنده 
نیست و تنها می تواند نظر مشورتی بدهد و تصمیم 

نهایی در هیئت رئیسه گرفته می شود.
مدیرروس��تا هم این مس��ئله را تأیید می کند، اما 
عواقب اجرا نکردن تصمیم کمیته فنی را به گردن 
هیئت رئیس��ه می ان��دازد و می گوی��د: »همه ما 
می دانیم که مصوبه و تصمیمات باید به تأیید هیئت 
رئیسه برس��د. نظر مان را دادیم و حالا اگر هیئت 
رئیسه خلاف این تصمیم را اتخاذ کند، عواقب کار 
پای خودشان است. تصمیم گیری نهایی با هیئت 
رئیسه است و ما فقط مشاور هستیم و در بحث فنی 

و مدیریتی به این نتیجه رسیدیم که ارائه دادیم.«
اما بشنوید از وزیر ورزش که ش��ایعات در خصوص 
دخالت او و نهادهای بالادستی در تغییر سرمربی تیم 
ملی داغ است. حمید سجادی می گوید: »در مسائل 
فنی فوتبال دخالت نمی کنیم. ما منتظر تصمیمات 
فدراسیون هستیم و به مس��ئولان فدراسیون اعلام 
کردیم هر حمایتی که لازم باش��د و بخواهید از شما 
انج��ام می دهیم، ول��ی بهترین تصمی��م را بگیرید. 
می خواهید مربی خارجی یا ایرانی باشد به ما بگویید 
یا اگر با همین کادر فنی می خواهید ادامه دهید، به ما 
بگویید. پول می خواهید، حمایت مادی و معنوی یا هر 
نوع حمایت دیگری می خواهید که تیم ملی خیالش 
راحت باشد و بازیکنان تیم ملی حس کنند در آغوش 
کش��ور برای حضور در جام جهانی آماده می شوند، 
ما آماده ایم، چون نمی خواهیم ملی پوش��ان فوتبال 
احساس تنهایی کنند یا خدایی ناکرده اختلافی بین 
بازیکنان پیش بیاید تا هرچه س��ریع تر انسجام بین 
آنها شکل بگیرد. البته خدا را شکر در حال حاضر هم 
انسجام تیم بد نیست. واقعیت این است که این جام 

جهانی با جام جهانی قبلی فرق بسیاری دارد.«

فریدون   حسن
   گزارش

واکاوی معضل اصلی کشتی از زبان دبیر

معضل ما جدی نگرفتن آموزش است
صبح روز گذشته 

شمیم رضوان 
     بازتاب

س��الن دانشگاه 
اس��لامی  آزاد 
روده��ن، میزب��ان کلاس های یکسان س��ازی 

آموزش مربیان استان های تهران و قم بود.
 کلاس هایی ک��ه با حضور رئیس فدراس��یون 
کشتی و مشاور عالی او در امور فنی به منظور 
یکسان س��ازی تمرینات مربیان کش��تی آزاد 
و فرنگی برگزار ش��د، چراکه دبی��ر به عنوان 
خاک خورده این رش��ته، معضل اصلی کشتی 
را ش��یوه آموزش مربیان می دان��د و به اصلاح 
آن تأکید دارد: »ما در ای��ن کلاس ها به دنبال 
آموزش فن نیستیم، بلکه روش آنالیز و یادگیری 
فنون را آم��وزش می دهیم. 80 تا 90 درصد 
معض��ل کش��تی ای��ران مرب��وط ب��ه مربیان 
باش��گاهی و ش��یوه آموزش آنهاس��ت و ما به 
دنبال اص��لاح این روش هس��تیم. اگر تحولی 
بخواهد در کش��تی صورت بگی��رد باید از پایه 
باشد. از وقتی خانه های کش��تی احداث شد، 
باشگاه های کشتی را در سطح محلات تعطیل 
کردند و کش��تی از این مس��ئله ضربه خورد و 
سبب شد جمعیت کشتی گیران رو به کاهش 
برود. باشگاهی که پنج تا شش سانس در روز 
کش��تی گیر آموزش می دید، به یک سانس در 
روز رس��ید، به همین خاطر در تمام سفرهای 
استانی از دستگاه های مختلف از سپاه گرفته تا 
بخش های دیگر می خواهم سالن و باشگاه در 
اختیار ما بگذارند تا با زیاد ش��دن باشگاه ها بر 

تعداد مربیان کشتی هم افزوده شود.« 
وی افزود: »سمت کار من هستم و سمت دیگر 
مربیان. کار اصلی با مربیان است و اتفاق اصلی 
روی تشک می افتد که کشتی گیر نتیجه بگیرد. 
من این سمت کار در دفاع از حق کشتی و بالا 
بردن جای��گاه آن تلاش می کنم و آن س��مت 
دیگر زحمت اصلی با مربیان است. افراد سالم و 
باخدا، کشتی را بالا می برند. مربیانی مانند اکبر 
فلاح، دودانگه و خیلی از مربیان دیگر وقتی با 
تمام اعتباری که دارند در باش��گاه می ایستند 
و تمرین می دهند، این خیلی باارزش اس��ت. 
بی ش��ک ش��اید نقدهایی هم به من داش��ته 
باش��ند، اما مهم پای کار بودن همیشگی این 
مربیان است. شاخص کار کردن و تأثیرگذاری 
یک مربی، تعداد ملی پوش��ی است که تحویل 
می دهد، 80، 90 درصد این شاخص به معرفی 
ملی پوشان بزرگس��ال و 20 درصد هم به تیم 
جوانان اختصاص دارد. اگرچه اکنون وضعیت 
کشتی تهران در تیم های ملی قابل قبول نیست، 
اما بی شک در ش��هر 9 میلیونی تهران نسبت 
به یک ش��هر کوچک تر، ظرفیت بالاتری برای 
کشف استعداد و پرورش کشتی گیر وجود دارد. 
با این وجود در حال رفتن از شهرهای بزرگ به 
سمت شهرهای کوچک و روستاها هستیم. باید 
به همه شهرها توجه کرد. در شهرهای دیگر هم 
می توان اس��تعداهای قابل توجهی دید. من از 
حق کشتی دفاع می کنم، درست مثل وقتی که 

رئیس هیئت تهران را کنار گذاشتم.«

سرگیجه از تصمیم ناپخته!
فدراسیون فوتبال و کمیته فنی در توجیه برکناری سرمربی تیم ملی به زمین و زمان چنگ می زنند


